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Parlament České republiky

POSLANECKÁ SNĚMOVNA
2022

9. volební období

Z Á P I S
z 14. schůze

zemědělského výboru,
která se konala dne 2. listopadu 2022

v  PS PČR

Přítomni: poslankyně  a  poslanci  I.  Adamec,  P.  Bělobrádek,  P.  Bendl,  O.  Černý,  T.
Dubský, J. Faltýnek, J. Kott, J. Krutáková, M. Kučera, M. Oborná, D. Pražák,
K. Smetana, J. Volný a V. Vomáčka

    Host: posl. M. Balaštíková – bez hlasovacího práva
Omluveni: posl. M. Hájek, K. Tureček

  (Prezenční listina poslanců - příloha  č.
2)

Jednání výboru zahájil a po celou dobu řídil předseda výboru posl. Michal Kučera.

NÁVRH POŘADU:
1. Zahájení
2. Vládní návrh zákona o státním rozpočtu České republiky na rok 2023, kapitola 346 – Český

úřad zeměměřický a katastrální
3. Vládní návrh zákona o státním rozpočtu České republiky na rok 2023, kapitola 329 –

Ministerstvo zemědělství vč. dotací neziskovým a obdobným organizacím v působnosti
kapitoly a v rámci kapitoly dále společná zemědělská politika – vazba na státní rozpočet
(přímé platby, dorovnání přímých plateb z národních zdrojů, podpora rozvoje venkova,
opatření společné organizace trhu)

4. Informace z podvýborů
5. Sdělení předsedy, různé
6. Návrh termínu příští schůze výboru

1.
Zahájení

Předseda zemědělského výboru posl. M. Kučera přivítal přítomné poslankyně a poslance.
Konstatoval, že obdržel omluvu posl. M. Hájka a K. Turečka.  Předseda seznámil poslance
s návrhem programu. S dalším doplněním programu nikdo v otevřené rozpravě nevystoupil.
Program byl schválen všemi přítomnými poslanci (+14, 0, 0); přehled hlasování je uveden
v příloze č. 1, str. 1. 
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Vládní návrh zákona o státním rozpočtu České republiky na rok 2023, kapitola 346 – Český
úřad zeměměřický a katastrální

 
Předseda zemědělského výboru posl.  M. Kučera přivítal za Český úřad zeměměřický

a katastrální  (ČÚZK)  předsedu  K.  Večeře  a  ředitele  ekonomického  odboru  R.  Kubečku.
Taktéž  přivítal  posl.  M.  Balaštíkovou,  která  se  jednání  účastnila  bez  hlasovacího  práva.
Zpravodajem byl určen posl. D. Pražák.

Předseda  ČÚZK  K. Večeře krátce  uvedl  návrh  státního  rozpočtu (SR),  kap.  346 –
ČÚZK na rok 2023. Ve svém úvodním slově řekl, že návrh rozpočtu kap. 346 na rok 2023
zahrnuje příjmy v celkové výši 1 mld. 551 mil. Kč. Z nich 21 mil. Kč činí příjmy z rozpočtu
EU.  V návaznosti  na  vývoj  příjmů  v uplynulých  letech  dochází  k meziročnímu  určitému
zvýšení příjmu kapitoly, a to o 110 mil. Kč. Z toho 55 mil. Kč v příjmech daňových a 60 mil.
Kč v nedaňových. Řekl, že v roce 2021 poměrně výrazně překročily příjmy, které jim byly
rozepsány. V letošním roce  dochází  k útlumu na  hypotečním trhu,  takže  to  příjmy  trošku
snižuje.  Nicméně  toto  zvýšení  považuje  za  reálné  a  dosažitelné  v  průběhu  příštího  roku.
Zvýšení  příjmů  pokrývá  částečně  i  zvýšení  výdajů.  Výdaje  na  rok  2023  jsou  navrženy
v celkovém objemu 3 mld. 906 mil. Kč. Ve srovnání se schváleným rozpočtem na rok 2022
rostou o 290 mil. Kč. Ke zvýšení dochází především z důvodu 6 % zvýšení prostředků na
platy  zaměstnanců  a  dále  kvůli  zvýšení  neinvestičních  výdajů  na  pokrytí  rostoucích
provozních  potřeb,  které  souvisí  zejména  s cenami  energií  a  poštovních  služeb.  Celkové
výdaje tvoří ze 76 % výdaje na platy zaměstnanců a příslušenství k tomu. Meziroční zvýšení o
6 % nepokrývá plně to 10 % zvýšení platových tarifů, ke kterému došlo od září letošního
roku. I z toho důvodu, aby dokázali toto pokrýt, navrhují snížení počtu zaměstnanců o 1 %
v příštím roce a o další procento v roce 2024. To je rozsah, který dokáží nějak zvládnout, aniž
by se to jakkoli projevilo na službách, které poskytují. Mají s tím zkušenosti, neboť už od
rozpočtových škrtů v letech 2009 – 2010 celkově snížili počet zaměstnanců o 15 %, a když se
to dělá krok za krokem po 1 %, tak se to dá docela zvládnout.  Průměrný plat je navržen
v částce 36.323 Kč. Proti schválenému rozpočtu na letošní rok by měl vzrůst o 2.320 Kč.
Katastrální úřady patří ke státním institucím, které mají nejnižší průměrný plat, a to je také
důvod, proč se snaží velmi o to,  aby neklesala ta motivační složka na osobní příplatky a
odměny a aby měli šanci motivovat lidi k tomu, aby neklesal výkon. Programové výdaje pro
rok 2023 jsou navržené v objemu 197 mil. Kč. Oproti schválenému rozpočtu na rok 2022 tam
dochází k mírnému snížení o 32 mil. Kč a je to z důvodu toho, že se blíží do finále velký
projekt  spolufinancovaný  z EU  –  digitální  technické  mapy  a ČÚZK  má  na  starosti  tu
zastřešující složku - digitální mapa veřejné správy (celorepublikovou), takže to financování
tam bylo v minulých letech a nyní tam už pomalu končí z evropských fondů a proto tam je to
snížení.  Programové  výdaje  jsou  určeny  především  na  financování  jejich  informačních
systémů.  Je  celkem známo,  že  provozují  velké  informační  systémy Katastru  nemovitostí,
základní registr, územní identifikace a adresa nemovitostí a dále  geoportál,  kde poskytují
geografická data. Kromě toho tam jsou ještě vyčleněny prostředky na pokrytí státního podílu
na projektech Národního plánu obnovy v částce 54 mil. Kč. Jako příklad uvedl renovaci a
snížení energetické náročnosti jejich budovy Krajského katastrální úřadu pro Zlínský kraj. To
je k těm programovým výdajům. Zbývající část je určena na nejnutnější obnovu dopravní a
měřické techniky. Ostatní běžné výdaje jsou meziročně navýšeny v návrhu o 158 mil. Kč,
tedy celkově 747 mil. Kč. Slouží především na nákup služeb. Největší položkou jsou tam
služby poštovní, kde je rozpočtováno už 200 mil. Kč, protože opět dochází k navýšení cen
poštovních  služeb.  Jsou  tam  samozřejmě  i  prostředky  na  služby  související  s provozem
informačních systémů. Největší nárůst – procentně – zaznamenávají výdaje na nákup vody,
paliv a energie.  Jejich rozpočet byl  (67 mil.  Kč) schválený na letošní rok a  na příští  rok
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počítají,  že  potřebují  minimálně  153  mil.  Kč.  Dále  v těch  výdajích  jsou  to  spíše  menší
položky, kterými nechtěl přítomné zatěžovat, ale řekl, že je připraven reagovat na případné
dotazy či komentáře k nim. Ujistil, že pokud nedojde k nějaké dramatické změně podmínek,
tak předložený rozpočet je pro plnění úkolů státní správy zeměměřičství a katastru na příští
rok dostatečný a jsou s ním schopni všechny úkoly splnit.  Na závěr požádal o doporučení
schválení rozpočtové kapitoly.

Zpravodaj posl.  D. Pražák konstatoval, že předseda ČÚZK K. Večeře řekl ve svém
úvodním vystoupení vše podstatné. Zopakoval, že základní příjmy jsou ve výši 1 mld. 550
mil. Kč, výdaje jsou ve výši 3 mld. 905 mil. Kč. Avizoval návrh na schválení výše rozpočtu
kap. 346 – ČÚZK na rok 2023.

Předseda zemědělského výboru posl.  M. Kučera otevřel jednotnou rozpravu, ve které
nikdo z přítomných nevystoupil. 

Předseda zemědělského výboru posl. M. Kučera ukončil jednotnou rozpravu.

Zpravodaj posl. D. Pražák předložil návrh usnesení.

Bylo přijato usnesení č. 80 (+14, 0, 0); přehled hlasování je uveden v příloze č. 1, str.
1.

3.
Vládní návrh zákona o státním rozpočtu České republiky na rok 2023, kapitola 329 –

Ministerstvo zemědělství vč. dotací neziskovým a obdobným organizacím v působnosti
kapitoly a v rámci kapitoly dále společná zemědělská politika – vazba na státní rozpočet
(přímé platby, dorovnání přímých plateb z národních zdrojů, podpora rozvoje venkova,

opatření společné organizace trhu)
 

Předseda zemědělského výboru posl.  M. Kučera přivítal za Ministerstvo zemědělství
(MZe)  náměstkyni  ministra  pro  řízení  Sekce  ekonomiky  a  informačních  technologií
M. Antošovou, dále přivítal P. Sekáče – náměstka ministra pro řízení Sekce pro fondy EU,
P. Jílka – náměstka ministra pro řízení Sekce ekologického zemědělství, komodit, výzkumu
a vzdělávání a Ing. J. Havlíčka ze Sekce ekonomiky a informačních technologií. Za Státní
zemědělský  intervenční  fond  (SZIF)  přivítal  P.  Milase  –  ředitele  Sekce  ekonomické.
Zpravodajkou byla určena posl. J. Krutáková.

Nám.  ministra  zemědělství  M.  Antošová v úvodu  svého  vystoupení  omluvila  min.
zemědělství Z. Nekulu z tohoto jednání z důvodu nemoci. Ve svém úvodním slově řekla, že
návrh rozpočtu kap. 329 – MZe na rok 2023 je vypracován návazně na usnesení vlády č. 808
z 26. 9. 2022 k návrhu zákona o SR na rok 2023 a k návrhům Střednědobého výhledu SR na
rok 2024 a rok 2025. Celkové příjmy kapitoly zemědělství na rok 2023 jsou ve výši 38,3 mld.
Kč.  Oproti  roku  2022  to  znamená  snížení  o  1,1  mld.  Kč,  a  to  zejména  u  příjmů  z EU
v návaznosti na snížení výdajů z EU, které jsou do kapitoly určeny. Celkový objem je tvořen
příjmy z  EU určenými  na  Společnou  zemědělskou politiku  (SZP)  ve  výši  29,2  mld.  Kč.
Příjmy na Operační program rybářství jsou ve výši 113 mil. Kč, 4,3 mld. Kč jsou příjmy z
Národního  plánu  obnovy  a  příjmy  ostatních  podřízených  organizačních  složek  a  státních
podniků ve výši 4,6 mld. Kč. Celkové výdaje kap. zemědělství na rok 2023 jsou rozpočtovány
ve výši 57,4 mld. Kč. Oproti roku 2022 došlo ke snížení celkového objemu o 1,2 mld. Kč.
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Opět ke snížení výdajů došlo zejména u výdajů z EU v návaznosti na snížení příjmů z EU.
Výdaje rezortu bez finančních prostředků EU jsou ve výši 23,8 mld. Kč, což je o 1,9 mld. Kč
více,  než  bylo  v roce  2022.  Nejvýznamnější  podíl  na  výdajích  tvoří  výdaje  na  podporu
agropotravinářského sektoru ve výši 39,4 mld. Kč. Z toho jsou nejvýznamnější výdaje na SZP
ve výši 34,4 mld. Kč. Výdaje na Národní podpůrné programy do zemědělství jsou ve výši 2,7
mld. Kč. V rámci SZP jsou rozpočtovány výdaje na přímé platby v celkové výši 21,2 mld. Kč,
dále na PRV ve výši 13 mld. Kč a na opatření společné organizace trhu ve výši 309 mil. Kč.
Na podporu lesního hospodářství je vyčleněno 3,2 mld. Kč. Tyto finanční prostředky zahrnují
i výplatu příspěvku na hospodaření v lesích a vybrané myslivecké činnosti a také Národní
plán  obnovy  v rámci  programu  ochrana  přírody  a  adaptace  na  klimatickou  změnu.   Na
financování  podpor vodního hospodářství  je  navržena částka 3 mld.  Kč, a  to  zejména na
zadržování vody v krajině formou výstavby malých vodních nádrží, rybníčků atd., dále pak
výstavba  vodovodů  a  kanalizací  včetně  čističek  odpadních  vod  v malých  obcích  a  na
protipovodňová  opatření,  na  Národní  plán  obnovy  v rámci  programu  ochrana  přírody  a
adaptace na klimatickou změnu. Celkový objem prostředků na platy zaměstnanců a ostatní
platby za provedenou práci činí 3 mld. Kč, což je o 111 mil. Kč více než bylo v roce 2022.
Znamená  to  4  % navýšení.  Celkový  rozpočtovaný  počet  zaměstnanců  rezortu  zůstává  na
stejném počtu jako v roce 2022, tedy 6.044 osob, ale předpokládá se postupné snižování počtu
zaměstnanců, a to ať ve státní službě nebo v pracovním poměru. Průměrná měsíční mzda je o
1.576 Kč vyšší ve srovnání s předchozím rokem a její průměrná výše dosahuje 41.379 Kč. Na
závěr svého vystoupení doplnila,  že požadavky rezortu byly mnohonásobně vyšší,  než jak
nakonec  návrh  rozpočtu  vláda  schválila.  Během roku  2023  budou  usilovat  o  doplnění  a
získání dalších finančních prostředků. 

Zpravodajka posl. J. Krutáková poděkovala nám. ministra M. Antošové za představení
návrhu  rozpočtu  kap.  329  -  MZe.  Konstatovala,  že  má  naprosto  stejná  čísla,  která  byla
sdělena, tzn., příjmy jsou výši 38,3 mld. Kč, což je oproti roku 2022 pokles meziročně o 7 %.
Výdaje jsou ve výši 57,4 mld. Kč, což je rovněž pokles výdajů o cca 2 %. Jak již bylo řečeno,
tak k tomuto snížení došlo v důsledku poklesu příjmů z financování EU. Rozpočet je z jejího
pohledu v podstatě sestavený tak, že zohledňuje tu danou situaci a okolnosti, i když by si tato
kapitola zasloužila mnohem vyšší příjmy a financování i na straně výdajů. Konstatovala, že
v oblasti  lesního  a  vodního hospodářství  došlo  k navýšení  finančních  prostředků.  Naopak
v kapitole  pro  národní  dotace  do  zemědělství  došlo  oproti  roku  2022  ke  snížení  téměř
o polovinu, což je 2,3 mld. Kč. Zrovna tak u diskutovaných pozemkových úpravách, které
odkazují na financování z Národního plánu obnovy, se hovoří pouze o částce necelých 600
mil. Kč. Jak národní dotace do zemědělství, tak i pozemkové úpravy jsou vlastně financovány
podpůrnými dotačními programy (zejména národní dotace). Podporují však specifická odvětví
a je tedy potřeba zvážit v těchto bodech návrhu rozpočtu posílení těchto kapitol.

Předseda zemědělského výboru posl. M. Kučera otevřel jednotnou rozpravu.
D.  Pražák –  Sdělil,  že  uvedená  čísla  nerozporuje.  Dotázal  se  ke  snižování zaměstnanců.
Vzhledem k tomu, co se má v příštím roce dělat – administrace nových žádostí kvůli SZP – tak
zda  je  to  rozpracováno  tak,  že  se  to  nedotkne  regionálních  pracovišť.  Co  má  informace
z regionů,  tak  už  nyní  mají  problémy  se  zaměstnanci  a  bojí  se,  aby  to  při  žádostech  pro
zemědělce  dali  příští  rok  dohromady. Upozornil  na  to,  aby  se  počet  zaměstnanců  snižoval
opravdu tam, kde to je potřeba a ne tam, kde víme, že ten příští  a další  rok bude problém
s administracemi a žádostmi, protože to nebude jednoduché. 
M. Antošová – Sdělila, že regionální pracoviště se primárně týkají SZIF.
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P. Milas – Sdělil, že SZIF pro příští rok nepočítá s výrazným snižováním počtu zaměstnanců.
V rámci rozpočtu na rok 2023 mají informace zatím o tom, že by přišli asi pouze o 7 funkčních
míst a tato funkční místa se netýkají regionálních pracovišť. 
M. Kučera – Seznámil členy ZEV se včerejšími závěry porady vedení ZEV, která proběhla. Na
tomto  jednání  byl  naformulován  návrh  doprovodného  usnesení.  Tento  návrh  doprovodného
usnesení bude poté také předložen zpravodajkou posl. J. Krutákovou. V tomto doprovodném
usnesení se navrhuje resp. se žádá ministr zemědělství, aby v průběhu roku 2023 veškeré nároky
z nespotřebovaných výdajů kap. 329 – MZe použil  na posílení podkapitoly Národní dotační
programy do zemědělství tak, aby dosáhla finanční úrovně pro rok 2022. Dále ZEV žádá min.
zemědělství, aby v průběhu roku 2023 hledal v kap. 329 – MZe další možné úspory na posílení
podkapitoly Národní dotační programy do zemědělství. Dále ZEV žádá vládu ČR, aby v průběhu
roku 2023 dále posilovala rozpočtovou kapitolu 329 – MZe za účelem financování opatření
realizovaných  v souvislosti  s klimatickou  změnou.  Avizoval,  že  tento  návrh  doprovodného
usnesení zde bude načten a bude se o něm hlasovat. Pouze konstatoval, že včera na poradě
vedení ZEV to bylo takto připraveno. 
D. Pražák – Poděkoval za odpověď zástupci SZIF na svůj dotaz, i když má informace trošičku
jiné. Dále se dotázal, zda jsme schopni říci, že od nového roku to všechno „klapne“ se SZP
a žádosti se dají dohromady a jsme na to připraveni?
P. Sekáč – Seznámil přítomné se současnou situací. Sdělil,  že ono se to kolem financí točí.
V půlce října se schválil dokument a následně se 14. 10. 2022 odeslal do Bruselu přes informační
systém, s kterým s EK komunikují. Poté, co byli ujištěni, že nejsou žádné připomínky, tak jim
ještě  nějaké  dodatečné  připomínky  k tomu dokumentu  došly. Nicméně  paralelně  vedle  této
činnosti běží příprava nařízení vlády. Některá nařízení se dávají už i do připomínkového řízení,
ať už v rámci jejich rezortu nebo už i do mezirezortu. Ať už jsou to nařízení k Natura 2000 nebo
LFA, resp. ty oblasti s přírodními znevýhodněními. Následně MZe připravuje ta „robustnější“
nařízení,  jako jsou agro envira,  ekologické zemědělství, přímé platby. Tyto všechny činnosti
paralelně  běží.  Budou  i  s veřejností  diskutovány  dílčí  nastavení.  Na  SZIF  vedle  toho  běží
příprava pro administraci a logicky už komunikují i dodavatelé. V tuto chvíli to, čeho se MZe
drží, je legislativní plán prací, aby to, co slíbili, se začátkem roku jednotlivá nařízení začala dávat
do celého schvalovacího procesu, i na vládu a veřejnost byla následně seznamována s dílčími
parametry. Zároveň s veřejností  komunikují  skrze  pracovní  skupiny. Minulý  týden proběhlo
jedno pracovní setkání k podmíněnosti. Toto všechno na sebe nějakým způsobem navazuje. Ale
to stále – na venek – nevysvětluje, že zemědělci jsou v totálním diskomfortu právě s ohledem na
ty termíny, které bohužel jsou způsobeny tím termínováním celého vyjednávání. Předpokládají,
že strategický plán by měl být – podle ujišťování z Bruselu – formálně schválen Komisí na
přelomu listopad/prosinec, nejdéle do půli prosince, pokud něco nenastane. Práce běží tak, jak
mají,  tzn.  příprava  legislativy. Sdělil,  že  vše  bude  s poslanci  konzultováno  na  jednotlivých
pracovních fórech. Ale znovu zdůraznil, že pro zemědělce to není komfortní situace. Do celého
systému připravují – tam, kde to bude možné – nějaký režim nastavení toho, aby byli vstřícnější.
Komise byla při pracovním fóru minulý týden vyzvána, zda by mohla zodpovědět, zda i sama
uvažuje o tom, že by např. sankční systém byl vstřícnější vůči zemědělcům. Dále, co je důležité,
je jednání k erozi. Protierozní vyhláška, která snížila toleranci ze 17 t na 9 t, tak zapříčinila to, že
značná část ČR – téměř přes polovinu republiky – spadne do erozní ohroženosti a je to velké
produkční ohrožení pro takové exponované regiony, jako je Vysočina a podhorské oblasti. Zde se
musí  najít  řešení  pro  to,  aby  se  v těchto  oblastech  nevypnula  produkce  zejména  krmivová
základna obecně pro živočišnou výrobu jako takovou. Ale zejména se jedná o mléčný skot na
Vysočině.
D. Pražák – Poděkoval jednak za odpověď a také za pracovní skupiny, které fungují po celou
dobu. Ve většině případech se těchto jednání účastní osobně, takže ví, že těch podnětů tam je
opravdu  hodně.  Řekl,  že  sankční  podmínky  jsou  důležité.  Zdůraznil,  že  to  opravdu  není
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jednoduché. Sankční podmínky pro zemědělce je opravdu potřeba – pokud možno - zmírnit
aspoň v těch prvních náběhových letech. Co se týče eroze, tak se domnívá, že ten problém tam
bude ještě větší, než se zdá. 
P. Sekáč – Zareagoval na vystoupení posl. D. Pražáka. Sdělil, že se musí změnit celkový pohled
na propočet eroze a musí se opustit ta cesta jenom pouhého vzorečku a musíme se začít zcela
reálně bavit o tom, že do hry musí vstoupit agrotechnické postupy takové, které umožní, aby se –
možná pro někoho málo představitelný příběh v praxi – na některých exponovaných pozemcích
a na těchto exponovaných erozních pozemcích správnými agrotechnickými postupy umožnilo za
případných  a  příslušných  agrotechnických  postupů  tyto  plodiny  pěstovat.  Běží  zde  spousta
výzkumných projektů,  např.  Krásná  Hora.  Ale  opravdu je  to  o  tom,  že  se  musí  dodržovat
postupy, které jsou. Umíme ty věci a musí se dát takovéto postupy do hry. Jinak platí to, co zde
již řekl, a to, že se bude vypínat republika z produkce.
D. Pražák – Pro praxi uvedl ještě další věc, která na to navazuje a souvisí s erozní vyhláškou.
M.  Kučera –  Dotázal  se  na  jednotlivé  položky  příjmu.  První  dotaz  směřoval  k vodnímu
hospodářství. Zde je nárůst – srovnání – let 2021, 2022 a 2023. Rok 2021 je 1,6 mld. Kč, rok
2023 je 3 mld.  Kč. Dotázal se, jak se daří  čerpat ty rozpočtované prostředky, resp. kam to
směřuje? Už v roce 2022 byl nárůst téměř o 700 mil. Kč a nyní je nárůst o dalších 300 mil. Kč. 
M. Antošová – Odpověděla, že co se týká čerpání, tak oblast vodního hospodářství využívala
i nároky nespotřebovaných výdajů, ale v posledních letech se zapojuje Národní plán obnovy, což
je poměrně důležitá položka pro financování vodního hospodářství. Jinak co se týká čerpání, tak
dokonce i pro rok 2022 kolegové ze sekce vodního hospodářství uplatňovali další požadavky
nárůstu finančních prostředků na financování projektů, protože evidují nedostatek, takže i ten
rozpočet pro rok 2022 posilovali o půl miliardy korun tak, jak bylo schváleno v novele. Jedná se
i o projekty, které jsou primárně na obcích, takže ty finanční prostředky, pokud jsou přiděleny a
ty projekty ukončovány, se daří využívat a čerpat.
M. Kučera – Dále se dotázal k pozemkovým úpravám. V letošním roce byly pozemkové úpravy
financovány z Národního plánu obnovy, resp. z PRV. Jaké jsou s tím zkušenosti a zda bude příští
rok v tomto případě dostatečný? Dříve to bylo rozpočtováno z rozpočtu. 
M. Antošová – Řekla, že co se týká pozemkových úprav, tak financování pozemkových úprav
pro rok 2023 je v tuto chvíli rozpočtováno ze dvou zdrojů. Prvních 500 mil. Kč je z českého
rozpočtu a necelých 500 mil. Kč je počítáno opět z Národního plánu obnovy. V příštím roce by
rádi  otevřeli  debatu  s Ministerstvem  financí  (MF)  o  navýšení  prostředků  pro  realizaci
pozemkových  úprav.  I v této  oblasti  se  daří  řídit  a  využívat  finanční  prostředky  na  tyto
pozemkové úpravy.

Předseda zemědělského výboru posl. M. Kučera ukončil jednotnou rozpravu.

Zpravodajka posl. J. Krutáková předložila návrh usnesení.

Bylo přijato usnesení č. 81 (+14, 0, 0); přehled hlasování je uveden v příloze č. 1, str.
1.

Posl. J. Krutáková předložila návrh doprovodného usnesení.

Bylo přijato  doprovodné usnesení  č.  82 (+14,  0,  0);  přehled  hlasování  je  uveden
v příloze č. 1, str. 2.

4.
Informace z podvýborů
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O. Černý -  Předseda  podvýboru  ZEV pro potravinářství,  veterinární  činnost  a  živočišnou
výrobu  pozval  na  výjezdní  zasedání,  které  je  plánováno  na  8.  12.  2022  do  Pekárny
v Soběslavi. Tématem by měl být zákon o významné tržní síle. Diskuze by se měla zabývat
problematikou, která se do zákona zatím nevešla, např. reklama ceny, současná nákladovost
vzhledem ke zdražení energií a pohonných hmot. 
M.  Kučera –  Sdělil,  že  členové  ZEV již  tuto  Pekárnu navštívili  cca  před  půl  rokem při
výjezdním zasedání do Jižních Čech. 
O. Černý – Možná dojde ke změně, ale termín 8. 12. 2022 by ponechal.
J. Kott – Poděkoval za účast na proběhlém výjezdním zasedání do Chlumce nad Cidlinou.
Řekl, že informace, které jsme se dozvěděli, tak byly velice přínosné, protože bude zapotřebí
opět  řešit  ochranu  zvláště  chráněných  živočichů.  Dále  dal  na  zvážení  a  požádal  ZEV o
součinnost, zda by bylo možné v rámci plánované novely zákona o myslivosti, resp. ochraně
krajiny, vyjet do nějakého mysliveckého sdružení ve Středních Čechách, aby se v této věci
vyslechla i odborná veřejnost. Není to záležitost, která by měla proběhnout ještě do konce
roku, ale pokud by bylo možné spojit podvýbor pro svazy a ZEV, tak někdy v 1. polovině
příštího roku naplánovat tento výjezd a toto setkání.
M. Kučera – K tomu podotkl, že proběhlo společné jednání s tajemníkem ZEV a s předsedou
ČMMJ J.  Janotou na toto téma. Ze strany ČMMJ proběhlo i  pozvání na takovýto výjezd,
takže nějaká aktivita v tomto směru běží. Samozřejmě to bude i ve spolupráci s podvýborem
pro svazy. Dále sdělil, co se týče obecně vztahu k náhradám škod, resp. zákonu o přírodě a
krajině, že má dnes naplánované jednání s ředitelem Agentury ochrany přírody a krajiny F.
Pelcem právě  na  toto  téma.  Celá  ta  situace  se  posouvá.  S výstupy  tohoto  jednání  budou
členové ZEV seznámeni. 
P. Bělobrádek – Navázal na vystoupení př. ZEV M. Kučery a řekl, že v Chlumci nad Cidlinou
jsme se bohužel nedostali z oblasti rybářství na ty ostatní druhy. Újmová vyhláška, o které
byla debata, samozřejmě se týká i dalších hospodářských zvířat, v tomto případě je to otázka
především skotu, koní, ovcí a koz, které napadá vlk. Sdělil, že na Krajském zastupitelstvu
mají  Komisi Rady, která se tím zabývá, takže v případě,  že by byla diskuze,  je připraven
k tomu  podat  poměrně  podrobné  informace  o  tom,  jak  se  to  vyvíjí.  Zkráceně  –  došlo
k nějakému kompromisu mezi Ministerstvy životního prostředí a zemědělství, které ji spolu
vydávají a zástupci chovatelů. Parametry jsou kompromisní a domnívá se, že pak může ještě
dojít k další novelizaci vyhlášky. Nicméně je tam skutečně velký posun.
V. Vomáčka – Informoval přítomné o svolání podvýboru pro rozvoj venkova na 16. 11. 2022
od 14:30 hod. Tématem bude: „Pobočky Pošty na malých obcích“. Jsou pozváni i někteří
starostové z venku z praxe. Domnívá se, že to je velmi zajímavé téma. Pokud bude mít někdo
zájem se tohoto jednání účastnit, tak je srdečně zván.

5.
Sdělení předsedy, různé

5.1. Sdělení předsedy
Předseda výboru posl. M. Kučera sdělil, že:

 plánované výjezdní zasedání na Vysočinu do Kamenice nad Lipou ve dnech 1. a 2.
listopadu 2022 (úterý a středa) bylo zrušeno z důvodu konání mimořádné schůze PS.
Nyní se hledá nový vhodný termín, o kterém budou členové ZEV včas informováni;

 ve středu 23. listopadu 2022 se plánuje výjezdní zasedání ZEV do Středočeského kraje
do Dolního Bezděkova. Orientační harmonogram tohoto výjezdu členové ZEV obdrželi
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mailem 17. 10. 2022. Odjezd od PSP, Sněmovní 4 je v 13:30 hod., předpokládaný návrat
do PSP je do 18:00 hod. 

5.2. Různé
5.2.1.
Předseda výboru posl. M. Kučera informoval, že:

 na doporučení odboru mezinárodních vztahů PS PČR mají výbory zahájit diskuze o svých
zahraničních aktivitách pro rok 2023. Informoval o tom, že se v této souvislosti sešel
s náměstkem ministra zemědělství pro oblast mezinárodních vztahů J. Šírem. Jednali o
tom, které destinace by mělo smysl navštívit a pomoct tak rozvíjet zahraniční agrární
obchod.  Z těchto  jednání  se  jeví  jako prioritní  návštěva  Vietnamu a  Malajsie.  Uvedl
následující důvody:
- Obě  země  se  zajímají  o  import  nových  technologií,  které  zvyšují  efektivitu

a produktivitu práce;
- Snaží  se  navýšit  potravinovou  soběstačnost  a  investují  do  genetiky  zvířat

a zpracovatelských celků;
- Jejich cílem je zvýšit užitkovost hovězího a vepřového dobytka, která je výrazně

za  standardy  ČR,  zároveň  nejsou  ochotni  za  tuto  modernizaci  platit
západoevropské ceny;

- Je  třeba  se  zasadit  o  dojednání  dovozních  povolení  na  export  našich  jablek,
kuřecího a vepřového masa, o které se již několik let neúspěšně snaží MZe;

- V oblasti působí náš agrární diplomat (L. Marek), jehož činnost je možno na místě
podpořit;

- Záměr je dojednán a podporován MZe;
- Jedná se o země, kde exportní příležitosti jsou stále navázané na politickou záštitu,

tzn., že má smysl tam jednat na platformě parlamentních výborů.

Jelikož se jedná o sousední země, tak by bylo možné obě návštěvy spojit do jedné
cesty a  ušetřit  finanční  prostředky. V tuto chvíli  informoval  pouze o stavu,  ve
kterém se nachází vyjednávání této záležitosti. Případné usnesení by ZEV přijal až
na některé z následujících schůzí, poté, co bude uzavřena dohoda všech výborů na
svých záměrech s mpř. PS J. Skopečkem, který toto téma koordinuje na úrovni
celé PS. 

Předseda zemědělského výboru posl.  M. Kučera otevřel jednotnou rozpravu, do které se
nikdo nepřihlásil.

Předseda zemědělského výboru posl. M. Kučera ukončil jednotnou rozpravu.

5.2.2.
J. Faltýnek – Vyjádřil prosbu na členy ZEV k úvaze. Týká se to jednání PS, které proběhne
v pátek 4. 11. 2022 k dani z mimořádných zisků. Předpokládal, že cílem zákonodárce je zdanit
subjekty, které majoritně podnikají v oblasti energetiky, pohonných hmot, banky atd. tak, jak to
v podstatě navrhovala EK s tím, že EK doporučovala, aby členské státy zdaňovaly subjekty touto
mimořádnou „válečnou“ daní,  jejichž tržby z těchto činností  činní  více než 75 %, čili  mají
majoritní tržby z těchto činností. Naše vláda tam žádné procento nedala. Byla na to určitá reakce
zemědělců, na kterou potom reagoval předseda ZEV svým PN, aby se to týkalo firem, kde obrat
z těchto činností činí alespoň 50 %. Ministr financí na to reagoval i v debatě s ním osobně, že je
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to zbytečné. On sám si to nemyslí, resp. si to nemyslí zemědělci. Dále seznámil přítomné se
stanoviskem právníků. Nakonec přečetl oficiální stanovisko MF k PN posl. M. Kučery. 
M. Kučera – Reagoval na vystoupení posl. J. Faltýnka. Řekl, že se jednání účastnil. V prvé řadě
tam byla nějaká politická dohoda ke koaličním PN, které získaly nesouhlasné stanovisko MF, že
budou staženy. Nesouhlasil s tím, aby tento PN byl stažen a nebude stažen. Tím důvodem, proč
nechce, aby byl stažen, ačkoli má negativní stanovisko je to, že zde v PS musí fungovat nějaké
základní dohody. Pokud se napříč dohodne, že tento PN bude předložen a na základě toho není
předložen opoziční PN, tak ho nelze nyní stahovat. To znamená, že se na jednání PS o něm bude
hlasovat. Do pátku je ještě prostor nějaká jednání vést. Nyní je nejblíže jednání rozpočtového
výboru. Vyzval zástupce ostatních politických subjektů, aby, pokud jsou skutečně přesvědčeni,
že tento PN dává smysl, to ještě znovu zkusili projednat ve svých poslaneckých klubech. Druhá
věc je ta, že tam zazněla ještě jedna obava – na ni nebylo úplně lehké reagovat – a to, zda se to
nebude týkat  ještě  i  nějakých případně dalších,  tzn.  těch  50  %,  zda  se nemůže týkat  ještě
nějakých dalších subjektů nezemědělských,  úplně z jiných oborů,  které  mohou mít  část  své
korporátní  činnosti  výrobu elektrické  energie.  Ale  k tomu ten  jejich  byznys  z jiných aktivit
navyšuje ten celkový obrat takovým způsobem, že by to nedosahovalo těch 50 %, ačkoliv by to
tam mělo mířit. To je věc, na kterou v tu danou chvíli nezazněla žádná odpověď. Pouze chtěl říci,
že tento argument tam také zazníval a samozřejmě v tom vypořádání se nikde neobjevil. Toto je
aktuální informace, která proběhla včera na tom jednání.
J. Kott – Vystoupil s doplněním. Sdělil, že v tuto chvíli samozřejmě bojujeme za zemědělské
podniky, které ty bioplynky skutečně postavily v dobré víře, že budou diverzifikovat své příjmy.
V tuto chvíli není řeč o „s.r.o.“, které vybudovaly bioplynové stanice, hmotu nakupují a podle
toho, zda jsou jednodušší a lepší podmínky na vývoz, tak kukuřici vyvážejí do světa nebo zde
vyrábějí energii. Upozornil ještě na záležitost ohledně toho, co zde řekl posl. J. Faltýnek. Na
jednom z minulých  jednání  ZEV, na  kterém byl  přítomen  zástupce  MPO,  tak  připustil,  že
bioplynovým  stanicím  do  1  MW  Evropská  komise  dává  možnost  na  výjimku.  A těchto
bioplynových stanic při tomto výkonu je převážná část. To znamená, že vlastně i ta Komise
spoléhá na to, že ta bioplynka je stabilní zdroj a na rozdíl od větrné energie a slunce dodává
energii tak, jak je do sítě zapotřebí. Nejsou tam žádné výkyvy, dá se to poměrně jednoduše
naplánovat. Domnívá se, že i s vědomím tohoto to není nic, že bychom šli proti nějakým jiným
zájmům. Je to vlastně stabilita soustavy jako takové a ti zemědělci, když to dělali, tak to dělali ve
víře, že si s tím samozřejmě vyřeší své problémy. Ale na druhou stranu tam jsou nějaké vazby na
to, jak to bylo naplánované a co dále s teplem, popř. s energií, budou dělat dále. Přimlouval se za
návrh předsedy ZEV M. Kučery ohledně další diskuze v rámci svých poslaneckých klubů, aby
aspoň tato záležitost prošla.
D. Pražák – Řekl, že se domnívá, že toto by v pátek neměla být „politika“. Měli bychom se
domluvit  jako zástupci  ZEV a kolegy v poslaneckých klubech přesvědčit.  Všichni  se o této
problematice baví. Banky se nějakým způsobem k tomu postaví, petrolejářské firmy také, ale
zemědělci s tím nic neudělají. Myslí si, že to je špatně. Ostatní, kterých by se to opravdu mělo
týkat, už nyní hledají způsoby, jak to obejít, ale ten zemědělec to neobejde. Byl by moc rád, aby
se to do pátku nějakým způsobem vyřešilo a aby se nehlasovalo podle toho, jak to je zrovna
koaličně či opozičně. Toto by měl být zájem nás všech. Zemědělství v ČR je potřeba.
M. Kučera – Je toho názoru, že si to všichni uvědomují.
P. Bendl –  Konstatoval,  že  o  této  problematice  se  vedla  diskuze  na  vedení  ZEV. Neznal
argumenty, které zde zazněly, to nevěděl. S ministrem financí o tom hovořil několikrát. Bere to
tak, že zde není obecný zájem na tom, aby se to týkalo zemědělců a zemědělského provozu.
V tuto chvíli  se to nevyřeší  a uvidí se, jak to bude dál.  Všichni si to uvědomují.  Je to PN
předsedy ZEV M. Kučery. Bude se hledat nějaké řešení, jak s MF tyto věci odkomunikovat.
Pochybuje o tom, že by chtěli „trefit“ zemědělství. Domnívá se, že to tak není a nyní je otázka
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jenom toho výkladu. Souhlasí s tím, co zde zaznělo. Je potřeba si toto dovyjasnit. Sdělil, že se
pokusí s ministrem financí toto prodiskutovat.
M.  Kučera – Doplnil,  že  pokud to  bude nějak  logisticky reálné,  protože  hlasování  má být
v pátek, tak by ještě naplánoval nějakou operativní schůzku s náměstkem z MF, že by se na
platformě vedení ZEV konala k tomuto schůzka. Nemůže to ale slíbit. Navrhl jednání během
zítřka.  Požádal  o  součinnost  tajemníka  ZEV T. Vrbu.  Informoval,  že  měl  zájem vystoupit
zástupce Zemědělského svazu (ZS) M. Pýcha. Proběhlo hlasování o udělení možnosti vystoupení
zástupci ZS  M. Pýchovi v délce 5 min: + 10.
M. Pýcha – Řekl, že dnes ráno zaslal členům ZEV dopis, který se týká bioplynek. Tam jsou dva
problémy. Jeden je mimořádné zdanění a druhý je zastropování výkupní ceny, které by se právě
týkalo i těch obnovitelných zdrojů u zemědělců včetně bioplynových stanic. Zde požádal o to,
aby byla použita výjimka, kterou právě umožňuje EK, tj. výjimka pro bioplynové stanice do 1
MW.  Bioplynových stanic je v ČR celkem 657. Těch, které mají nad 1 MW je 113. Ten zbytek
je do 1 MW. Prosba ZS v podstatě byla, aby to zdanění nad 1 MW bylo na úrovni 260 EUR, tzn.
je to nějaká rozumná cena, která zohledňuje rostoucí náklady na výrobu siláže, která se do těch
bioplynek dává. Výkupní cena energie z bioplynových stanic se vlastně nezvyšovala a vůbec se
tam  nezohledňovala  inflace.  Sdělil,  že  vše  je  uvedeno  v tom  odeslaném  dopise,  který  byl
poslancům zaslán prostřednictvím datových schránek. 

6.
Návrh termínu příští schůze výboru

Předseda  výboru  posl.  M.  Kučera  sdělil,  že  příští  schůze  ZEV  se  bude  konat
pravděpodobně  v úterý  22.  listopadu  2022.  Předpokládá,  že  na  programu  jednání  bude
projednání Rozpočtu SZIF na rok 2023 a projednání Národních dotací na rok 2023. 

* * * 
Předseda zemědělského výboru posl. M. Kučera poděkoval přítomným za účast

a 14. schůzi ZEV v PSP v 8.50 hodin ukončil.

* * *

V Praze dne 8. listopadu 2022
Zapsali: T. Vrba, M. Jirková

Vít  VOMÁČKA v.r .  Michal  KUČERA v.r .
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            ověřovatel výboru předseda výboru
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Příloha zápisu č. 1/1

Hlasování
14. schůze zemědělského výboru PS PČR

/2. listopadu 2022/

Pořad 14. schůze SR 2023 – kap. 346-
ČÚZK

SR 2023 – kap. 329-
MZE

ano ne zdr ano ne zdr ano ne zdr

1. ADAMEC Ivan / / /

2. BĚLOBRÁDEK Pavel / / /

3. BENDL Petr / / /

4. ČERNÝ Oldřich / / /

5. DUBSKÝ Tomáš / / /

6. FALTÝNEK Jaroslav / / /

7. HÁJEK Martin - - - - - - - - -

8. KOTT Josef / / /

9. KRUTÁKOVÁ Jana / / /

10. KUČERA Michal / / /

11. OBORNÁ Monika / / /

12. PRAŽÁK David / / /

13. SMETANA Karel / / /

14. TUREČEK Karel - - - - - - - - -

15. VOLNÝ Jan / / /

16. VOMÁČKA Vít / / /

Celkem: 14 0 0 14 0 0 14 0 0

          usn. č. 80              usn. č. 81  

Příloha zápisu č. 1/2 

Hlasování
14. schůze zemědělského výboru PS PČR

/2. listopadu 2022/
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Doprovod. usn. k SR
2023-kap. 329 MZE

ano ne zdr ano ne zdr ano ne zdr

1. ADAMEC Ivan /

2. BĚLOBRÁDEK Pavel /

3. BENDL Petr /

4. ČERNÝ Oldřich /

5. DUBSKÝ Tomáš /

6. FALTÝNEK Jaroslav /

7. HÁJEK Martin -

8. KOTT Josef /

9. KRUTÁKOVÁ Jana /

10. KUČERA Michal /

11. OBORNÁ Monika /

12. PRAŽÁK David /

13. SMETANA Karel /

14. TUREČEK Karel -

15. VOLNÝ Jan /

16. VOMÁČKA Vít /

Celkem: 14 0 0

        usn. č. 82                   
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